


中国地理
中國地理

Geography of China

Check off the following language functions as you learn how to:

Lesson 10

第十课

第十課

Compare basic geographic aspects of China and your own country

Describe features of a tourist sight that would attract or deter you

Name cities located in China’s north, southeast, and south

Plan a trip to China, keeping in mind geography, climate, time, and budget

As you progress through the lesson, note other language functions you would like to learn.
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I. Listening Comprehension

A Listen to the Textbook audio, then circle the most appropriate choice. INTERPRETIVE

1 Why do Zhang Tianming and Lisha study a map of China?

a because they want to study abroad in China

b because they plan to travel in China

c because they have a geography test

2 Which Chinese city does Zhang Tianming suggest that they visit first?

a Nanjing

b Kunming

c Beijing

3 According to Zhang Tianming, why is it not a good idea to visit Harbin?

a It is too far away.

b It is too cold.

c He has been there before.

4 In which direction do most of the rivers in China flow?

a southward

b westward

c eastward

5 What similarities do they see between China and the United States?

a size and topography

b population and topography

c size and population

6 What are the reasons they finally decide to go to Yunnan?

a its accessibility, pleasant weather, and ethnic diversity

b its pleasant weather, attractive scenery, and ethnic diversity

c its attractive scenery, accessibility, and ethnic diversity

B Listen to the Workbook Dialogue audio, then mark these statements true or false. INTERPRETIVE

1    The speakers are planning a trip to Yunnan.

2    According to the man, the weather in northern Yunnan is balmy all year round.

3    The natural conditions in Yunnan are diverse.

4    This conversation most likely takes place in October. 

5    According to the man, there are only two seasons in southern Yunnan.

6    The man learned about Yunnan’s climate in his geography class.

Audio
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C Listen to the Workbook Narrative 1 audio, then mark these statements true or false. INTERPRETIVE

1    The speaker is a tour guide addressing tourists.

2    They are going to visit a famous tourist sight.

3    They will likely go to a Sichuanese or Hunanese restaurant for lunch.

D Listen to the Workbook Narrative 2 audio, then mark these statements true or false. INTERPRETIVE

1    The speaker is quite familiar with the person she is speaking to.

2    According to the speaker, Harbin is hot in summer and cold in winter.

3     The speaker encourages the other person to visit Harbin in winter to see  

the ice lanterns.

E Listen to the Workbook Narrative 3 audio, then circle the most appropriate choice. INTERPRETIVE

1 Where did the speaker last talk to Teacher Wang?

a in Shanghai

b in New York

c in a western U.S. state 

2 Which of the following is an accurate description of Teacher Wang?

a He doesn’t know the U.S. well and has not traveled with the speaker.

b He knows the U.S. well but has not traveled with the speaker.

c He knows the U.S. well and has traveled with the speaker.

3 What is the speaker’s impression of the western U.S.?

a The scenery is beautiful, but the tourist sights are crowded.

b The tourist sights are not very crowded, but the scenery is not very beautiful.

c The scenery is beautiful and the tourist sights are not very crowded.

4 Which of the cities is most likely to be on the speaker’s itinerary next time he visits the U.S.?

a Washington, D.C.

b Los Angeles

c Chicago

F     Listen to the Workbook Listening Rejoinder audio. After hearing the first speaker, select  

the best response from the four choices given by the second speaker. Indicate the letter of 

your choice. INTERPRETIVE
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II. Pinyin and Tone 

A Compare the pronunciations of the underlined characters in the two words or phrases given. 

Provide their initials in pinyin.

自然         四季如春        

B Compare the tones of the underlined characters in the two words or phrases given. Indicate the 

tones with 1 (first tone), 2 (second tone), 3 (third tone), 4 (fourth tone), or 0 (neutral tone).

到处/到處         相处/相處        

III. Speaking 

A Practice asking and answering these questions. Note: 国家/國家 means “country.” INTERPERSONAL

1 你的家乡在你们国家的东部、西部、南部，还是北部？

你的家鄉在你們國家的東部、西部、南部，還是北部？

2 北京是中国的首都和文化中心，上海是中国的经济中
心。你们国家的首都是哪一个城市？你们国家的文化中
心是哪一个城市？你们国家的经济中心是哪一个城市？

北京是中國的首都和文化中心，上海是中國的經濟中
心。你們國家的首都是哪一個城市？你們國家的文化中
心是哪一個城市？你們國家的經濟中心是哪一個城市？

3 你们国家有高山吗？如果有，在哪里？

你們國家有高山嗎？如果有，在哪裡？

4 你们国家最长的河流是哪条河？它是从哪边往哪边流？

你們國家最長的河流是哪條河？它是從哪邊往哪邊流？

5 你们国家有沙漠吗？如果有，在哪里？

你們國家有沙漠吗？如果有，在哪裡？
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B  Practice speaking with these prompts. PRESENTATIONAL

1 请简单介绍一下中国地理。

請簡單介紹一下中國地理。

2 请比较一下你们国家和中国的地形、面积、人口。

請比較一下你們國家和中國的地形、面積、人口。

3 If you have been to China, describe the city/province/region that impressed you the most, 
including its topography, climate, natural scenery, people, and food. If you have never been  
to China, name the city/province/region that you would most like to visit, and explain why  
you have chosen that place.

IV. Reading Comprehension 

A Complete this section by writing the characters, pinyin, and English equivalent of each new word 

formed. Guess the meaning, then use a dictionary to confirm.

1 “冰灯”的“冰”+“人山人海”的“山”

“冰燈”的“冰”+“人山人海”的“山”

→ 冰+山 →                          

2 “风景”的“景”+“颜色”的“色”

“風景”的“景”+“顏色”的“色”

→ 景+色 →                          

3 “沙漠”的“沙”+“眼睛”的“眼”

“沙漠”的“沙”+“眼睛”的“眼”

→ 沙+眼 →                          

4 “身体”的“体”+“面积”的“积”

“身體”的“體”+“面積”的“積”

→ 体/體+积/積 →                          
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5 “四倍多”的“倍”+“数字”的“数”

“四倍多”的“倍”+“數字”的“數”

→ 倍+数/數 →                          

6 “四季”的“季”+“过节”的“节”

“四季”的“季”+“過節”的“節”

→ 季+节/節 →                          

B Read this passage, then mark the statements true or false. INTERPRETIVE

中国人口多，喜欢旅游的人也越来越多。过节或者放
假的时候，有名的旅游景点都是人山人海，挤得很。但是
去中国旅游，不一定非去那几个最有名的地方不可。中国
那么大，漂亮的地方和有意思的地方多极了。云南的西南
部就有一个很特别的地方，那儿有很多少数民族，我们上
次去那儿，他们都非常客气。那儿的自然风景特别美，天
气也好，知道的人不多，所以一点儿也不挤。下次你去云
南，一定要去那儿看看。那儿虽然离飞机场非常远，可是
坐火车和汽车很方便。

中國人口多，喜歡旅遊的人也越來越多。過節或者放
假的時候，有名的旅遊景點都是人山人海，擠得很。但是
去中國旅遊，不一定非去那幾個最有名的地方不可。中國
那麼大，漂亮的地方和有意思的地方多極了。雲南的西南
部就有一個很特別的地方，那兒有很多少數民族，我們上
次去那兒，他們都非常客氣。那兒的自然風景特別美，天
氣也好，知道的人不多，所以一點兒也不擠。下次你去雲
南，一定要去那兒看看。那兒雖然離飛機場非常遠，可是
坐火車和汽車很方便。

1    The author wants to visit Yunnan because he/she has never been there.

2     The author suggests that the more frequently visited tourist attractions  
are more beautiful.
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3    The passage mentions a place that is becoming a major tourist attraction.

4    That place in Yunnan has beautiful scenery and nice weather.

5    That place is easily accessible by train, but not by plane.

C Read this passage, then mark the statements true or false. INTERPRETIVE

蓝天旅游公司欢迎您参加我们的旅游计划。很多人都
觉得过中国新年应该回家，待在家里。但是，新年我们有
一个多星期的假，是最好的旅游时间，为什么非在家里过
年不可呢？我们这里冬天自然条件不太好，非常冷，为什
么不去南边走走？为什么不去看看广州和深圳，去看看大
海，或者去看看四季如春的云南？大家不用担心飞机票太
贵，因为航空公司会给我们打七折。如果您对去中国南部
旅游有兴趣，请赶快给我们打电话。我们一定会给您和您
的家人安排一个非常特别的新年假期。

藍天旅遊公司歡迎您參加我們的旅遊計劃。很多人都
覺得過中國新年應該回家，待在家裡。但是，新年我們有
一個多星期的假，是最好的旅遊時間，為什麼非在家裡過
年不可呢？我們這裡冬天自然條件不太好，非常冷，為什
麼不去南邊走走？為什麼不去看看廣州和深圳，去看看大
海，或者去看看四季如春的雲南？大家不用擔心飛機票太
貴，因為航空公司會給我們打七折。如果您對去中國南部
旅遊有興趣，請趕快給我們打電話。我們一定會給您和您
的家人安排一個非常特別的新年假期。

1     This message is from a tourist agency.

2     Residents of Guangzhou and Shenzhen are the intended audience of this message. 

3     According to the message, those who sign up will get airplane tickets at  
favorable prices.

4     Weather conditions at the destinations mentioned are a major selling point  
of this message.

5     Interested people should go online to sign up.
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D Look at this weather forecast, then answer the question in English. INTERPRETIVE

1 On average, which region has the coldest weather?
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E Look at this newspaper advertisement, then answer the questions in English. INTERPRETIVE

1 What destination cities are offered? List at least four.

                                                                           
2 What time of year will these tours depart?

                                                                           
3 What do 直航 and 自由行 mean?
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F Look at this advertisement, then answer the questions in English. INTERPRETIVE

1 How many tours are heading to Yunnan? 

                                                                           
2 Among the Yunnan tours, which one would you prefer? Why? 

                                                                           
3 What do 飞/飛, 汽, and 五星 mean in English? 
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V. Writing and Grammar 

A Form a character by combining the given components as indicated. Then use that character  

in a word, phrase, or short sentence.

1 左边一个三点水，右边一个“可以”的“可”，

左邊一個三點水，右邊一個“可以”的“可”，

是          的     。

2 上边一个“少”，下边一个“目”，

上邊一個“少”，下邊一個“目”，

是          的     。

3 左边一个三点水，右边一个“打工”的“工”，

左邊一個三點水，右邊一個“打工”的“工”，

是          的     。

4 左边一个“土”，右边一个“四川”的“川”，

左邊一個“土”，右邊一個“四川”的“川”，

是          的     。
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B Locate the following cities on the map by placing the corresponding numbers next to their 

locations. INTERPRETIVE

1 广州/廣州

2 哈尔滨/哈爾濱

3 南京

4 北京

5 天津

6 上海

7 深圳
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C   Fill in the blanks with either 因为/因為 or 为了/為了. INTERPRETIVE

1      研究中国的少数民族，王教授在云南待了一年
半。

     研究中國的少數民族，王教授在雲南待了一年
半。

2      新年假期旅游景点人太多，小李决定不出门，在
家休息。

     新年假期旅遊景點人太多，小李決定不出門，在
家休息。

3     了解美国地理，张先生买了一张新地图。

     了解美國地理，張先生買了一張新地圖。

4      让女儿将来能做出一番大事业，李太太从小就让
女儿学这学那。

      讓女兒將來能做出一番大事業，李太太從小就讓
女兒學這學那。

5      减轻父母的经济负担，张天明想打工挣钱。

      減輕父母的經濟負擔，張天明想打工掙錢。

6      张天明整天离不开电脑，大家觉得他玩儿电脑玩
儿上瘾了。

      張天明整天離不開電腦，大家覺得他玩兒電腦玩
兒上癮了。
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D Give an account of what the IC characters like to do based on the visual clues. Use 而 in your 

answers, following the example below. PRESENTATIONAL

                  

柯林喜欢上网聊天儿，而林雪梅喜欢打电话聊天儿。
柯林喜歡上網聊天兒，而林雪梅喜歡打電話聊天兒。

1                         

                                                                           

2                         

                                                                           

3                         

                                                                           

4                         
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E Answer the questions based on the clues provided, following the example below. INTERPERSONAL

Q: 什么时候去北京好？(autumn)

什麼時候去北京好？

A: 秋天去北京最好不过了。
秋天去北京最好不過了。

1 Q: 张天明的母亲觉得他念什么合适？(finance)

張天明的母親覺得他念什麼合適？

A:                                                                         。

2 Q: 母亲节快到了，送什么礼物给妈妈好？(flowers)

母親節快到了，送什麼禮物給媽媽好？

A:                                                                         。

3 Q: 下学期选什么课轻松？(drawing)

下學期選什麼課輕鬆？

A:                                                                         。

F Connect the following individual sentences into a coherent narrative by adding connecting devices, 

deleting unnecessary pronouns and other repetitive elements, and changing the punctuation 

marks as appropriate. INTERPRETIVE & PRESENTATIONAL

1 去年寒假我跟女朋友去中国旅行。

去年寒假我跟女朋友去中國旅行。

2 我们12月15号坐飞机去北京。

我們12月15號坐飛機去北京。

3 我们18号坐火车去哈尔滨。

我們18號坐火車去哈爾濱。
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